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HOMILIA A LA FESTA DE LA MARE DE DÉU DE GRÀCIA 

Santa Maria de Maó 8 de setembre de 2021 

 

Hi ha una paraula que expressa l'experiència profunda de Déu que té Maria. És la 

paraula "gràcia". Amb aquest nom la saluda l'àngel, recordant-li que ella és la "plena 

de gràcia", la dona estimada i afavorida per Déu. Amb aquest nom la invoca també el 

poble de Maó des de fa gairebé sis segles. Per a nosaltres Maria és la "Mare de gràcia". 

La primacia de la gràcia 

Celebrar la Mare de Déu de gràcia ens ajuda a recordar un principi fonamental en la 

vida cristiana, que és la prioritat de la gràcia. Aquest principi diu que allò primer en la 

vida del cristià és sempre la gràcia, l'amor incondicional de Déu. Si nosaltres podem 

apropar-nos a Déu, és perquè Ell ens ha atret amb el seu amor (cf. Jn 6, 44). Sant Joan 

dirà ple de goig: "Ell ens ha estimat primer" (1Jn 4, 19). La primera paraula en la vida 

cristiana ve de Déu, del seu amor. 

No obstant això, alguns cristians pensen que la vida cristiana consisteix a fer moltes 

obres bones, per poder presentar-les davant Déu i s'imaginen que podran fer aquestes 

obres bones només amb el seu esforç. Les conceben com una casta de trofeus que 

exhibeixen davant Déu: he anat a Missa, he ajudat el proïsme, he estat fidel a la meva 

dona, no he enganyat en els negocis... Aquesta postura no s'assembla en res a la religió 

que Jesús va predicar, una religió en la qual l'amo de la vinya paga per igual a aquell 

que ha treballat des del matí i a aquell altre que ha arribat a última hora, perquè la 

seva recompensa procedeix només de la seva generositat i de la seva llibertat (cf. Mt 

20, 15: "¿tindràs enveja perquè jo sóc generós?"). No són les nostres obres les que 

conquisten a Déu. Cap acció humana, per molt bona que sigui, ens fa merèixer que 

Déu ens estimi. És Déu el que ens estima a pesar dels nostres pecats i qui ens atreu 

amb la seva gràcia perquè puguem respondre al seu amor. Hem escoltat en sant Pau: 

"a aquells que va cridar, els va justificar" (2a lect). És Déu qui ens crida i ens fa sants. 

En Maria veim amb claredat aquest misteri de gràcia, perquè ella va ser plena de gràcia 

des del primer instant de la seva vida, en atenció a la missió que Déu li anava a confiar. 

Tot en Maria és obra de la gràcia. En ella resplendeix de manera insuperable el que 

Déu fa en una criatura seva, quan aquesta es mostra disponible i oberta a la seva 

gràcia. Per això està adornada amb totes les virtuts. Déu ha realitzat obres grans en 

Maria. 

El Papa Francesc, seguint la petjada de Sant Joan Pau II (cf. NMI 38), insisteix que hem 

de respectar aquesta primacia de la gràcia (cf. EG 112). Allò primer no és el que 

nosaltres fem, ni els nostres plans o projectes sinó que allò primer és sempre Déu. 
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Experimentar la gràcia de Déu 

Per això és molt important que els cristians creguem en aquesta gràcia de Déu, és a dir, 

que creguem que Déu ens estima sense merèixer-ho i que entenguem la nostra vida 

com una resposta a aquest amor. És també fonamental que nosaltres mateixos 

experimentem aquest amor, que visquem una religió de la gràcia i la llibertat. En Maria 

hi trobam una dona que va viure plena d'aquesta gràcia i que, en entendre l'amor que 

Déu li manifestava, va respondre amb un "si" incondicional, posant tota la seva vida a 

les mans del Pare. Per això, diu un autor antic, San Andreu de Creta: “Maria ens porta 

a la veritat, Maria, també, ens retreu d'una vida esclavitzada a la Llei. ¿I com ho fa? 

¿Per què ho fa? No ho fa d'una manera estranya: l'ombra es retira davant de 

l'adveniment de la llum, la gràcia introdueix la llibertat allà on hi havia la lletra” (Ofici 

de lectures, 8 setembre). 

La gràcia arriba de moltes maneres a nosaltres i no hem de tirar-la en sac foradat (cf. 1 

Cor 6, 1). Quan escoltam i acollim la Paraula de Déu, aquesta gràcia es vessa en els 

nostres cors. També quan vivim una vida guiada pel manament de l'amor i així ho  

manifestam als germans, la gràcia i l'amor de Déu omplen el nostre ésser. I, de manera 

molt especial, rebem aquesta gràcia a través dels sagraments, que són moments 

singulars de trobada amb Crist i signes sensibles i eficaços de la gràcia de Déu. Per això, 

també, a cada cristià l'àngel ens podria dir: alegra't, perquè estàs ple de gràcia; el 

Senyor és amb tu. 

Pregoners de la gràcia 

Quan vivim en gràcia, ens convertim en pregoners d'una fe que és gràcia, d'una religió 

que no consisteix a realitzar determinades coses per tenir content a Déu, sinó a 

respondre al seu amor absolut posant tot el nostre ésser a les seves mans, estimant-lo 

amb tot el cor en la persona dels altres, especialment dels més petits i vulnerables. Es 

necessari proclamar això davant d'una societat que ha oblidat que Déu és gràcia, perdó 

i misericòrdia. Maria ens ensenya a cantar i proclamar les grandeses de Déu, com va 

fer davant la seva cosina Elisabet. Ella mai es va mirar a si mateixa, sinó que, amb tot el 

seu ésser, va cantar la grandesa de l'amor de Déu, que exalça els humils i que no es va 

oblidar del seu poble Israel, vessant sobre ell la seva gràcia i misericòrdia. 

Moltes vegades els cristians hem posat més l'accent en la llei que en la gràcia, 

convertint el cristianisme en un conjunt de normes morals i lleis per al culte. Però allò 

primer és sempre la gràcia. Abans que la obligació moral i religiosa -diu el Papa- hem 

de parlar de l'amor salvífic de Déu (cf. EG 165). Hem de començar sempre proclamant 

la iniciativa amorosa de Déu. Personalment i com a comunitat hem de donar testimoni 

que creim en aquest amor i que ho experimentam com a font de vida i d'esperança. 
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Davant la Mare de Déu de Gràcia 

Avui, davant la imatge estimada de la Mare de Déu de Gràcia, podríem demanar-li no 

que ens atorgui moltes gràcies o favors, sinó que ens concedeixi, primer de tot, rebre 

la gràcia de Déu, com va fer ella, i convertir-nos així en pregoners de l' Evangeli de la 

gràcia. 

 
HOMILÍA EN LA FIESTA DE LA VIRGEN DE GRACIA 

Santa María de Mahón, 8 de septiembre de 2021 

 

Hay una palabra que expresa la experiencia profunda de Dios que tiene María. Es la 

palabra “gracia”. Con este nombre la saluda el ángel, recordándole que ella es la “llena 

de gracia”, la mujer querida y favorecida por Dios. Con este nombre la invoca también 

el pueblo de Mahón desde hace casi seis siglos. Para nosotros María es la “Madre de 

gracia”. 

La primacía de la gracia 

Celebrar a la Mare de Déu de gràcia nos ayuda a recordar un principio fundamental en 

la vida cristiana, que es la prioridad de la gracia. Este principio dice que lo primero en 

la vida del cristiano es siempre la gracia, el amor incondicional de Dios. Si nosotros 

podemos acercarnos a Dios, es porque Él nos ha atraído con su amor (cf. Jn 6, 44). San 

Juan dirá lleno de gozo: “Él nos amó primero” (1 Jn 4, 19). La primera palabra en la vida 

cristiana procede de Dios, de su amor. 

Sin embargo, algunos cristianos piensan que la vida cristiana consiste en hacer muchas 

obras buenas, para poder presentarlas ante Dios y se imaginan que podrán hacer esas 

obras buenas sólo con su esfuerzo. Las conciben como una especie de trofeos que 

exhiben ante Dios: he ido a Misa, he ayudado al prójimo, he sido fiel a mi mujer, no he 

engañado en los negocios… Esta postura no se parece en nada a la religión que Jesús 

predicó, una religión en la que el dueño de la viña paga por igual al que ha trabajado 

desde la mañana y al que ha llegado a última hora, porque su recompensa procede 

sólo de su generosidad y de su libertad (cf. Mt 20, 15: “¿vas a tener tú envidia porque 

yo soy bueno?”). No son nuestras obras las que conquistan a Dios. Ninguna acción 

humana, por muy buena que sea, nos hace merecer que Dios nos ame. Es Dios el que 

nos ama a pesar de nuestros pecados y quien nos atrae con su gracia para que 

podamos responder a su amor. Hemos escuchado en san Pablo: “a los que llamó, los 

justificó” (2ª lect). Es Dios quien nos llama y nos hace santos. 

En María vemos con claridad este misterio de gracia, porque ella fue llena de gracia 

desde el primer instante de su vida, en atención a la misión que Dios le iba a confiar. 
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Todo en María es obra de la gracia. En ella resplandece de modo insuperable lo que 

Dios hace en una criatura suya, cuando ésta se muestra disponible y abierta a su 

gracia. Por eso está adornada con todas las virtudes. Dios ha realizado obras grandes 

en María. 

El Papa Francisco, siguiendo la huella de San Juan Pablo II (cf. NMI 38), insiste en que 

debemos respetar esa primacía de la gracia (cf. EG 112). Lo primero no es lo que 

nosotros hacemos, ni nuestros planes o proyectos sino que lo primero es siempre Dios. 

Experimentar la gracia de Dios 

Por eso es muy importante que los cristianos creamos en esa gracia de Dios, es decir, 

que creamos que Dios nos ama sin merecerlo y que entendamos nuestra vida como 

una respuesta a ese amor. Es también fundamental que nosotros mismos 

experimentemos ese amor, que vivamos una religión de la gracia y la libertad. En 

María encontramos una mujer que vivió llena de esa gracia y que, al comprender el 

amor que Dios le manifestaba, respondió con un “si” incondicional, poniendo toda su 

vida en las manos del Padre. 

La gracia llega de muchas maneras a nosotros y no debemos echarla en saco roto (cf. 1 

Cor 6, 1). Cuando escuchamos y acogemos la Palabra de Dios, esa gracia se derrama en 

nuestros corazones. También cuando vivimos una vida guiada por el mandamiento del 

amor y así lo manifestamos a los hermanos, la gracia y el amor de Dios llenan nuestro 

ser. Y, de manera muy especial, recibimos esa gracia a través de los sacramentos, que 

son momentos singulares de encuentro con Cristo y signos sensibles y eficaces de la 

gracia de Dios. Por eso, también, a cada cristiano el ángel nos podría decir: alégrate, 

porque estás lleno de gracia; el Señor está contigo.  

Pregoneros de la gracia 

Cuando vivimos en gracia, nos convertimos en pregoneros de una fe que es gracia, de 

una religión que no consiste en realizar determinadas cosas para tener contento a 

Dios, sino en responder a su amor absoluto poniendo todo nuestro ser en sus manos, 

amándole con todo el corazón en la persona de los demás, especialmente de los más 

pequeños y vulnerables. Es necesario proclamar esto ante una sociedad que ha 

olvidado que Dios es gracia, perdón y misericordia. María nos enseña a cantar y 

proclamar la grandeza de Dios, como hizo ante su prima Isabel. Ella nunca se miró a sí 

misma, sino que, con todo su ser, cantó la grandeza del amor de Dios, que ensalza a los 

humildes y que no se olvidó de su pueblo Israel, derramando sobre él su gracia y 

misericordia. 

Muchas veces los cristianos hemos puesto más el acento en la ley que en la gracia, 

convirtiendo el cristianismo en un conjunto de normas morales y leyes para el culto. 

Pero lo primero es siempre la gracia. Antes de que la obligación moral y religiosa –dice 
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el Papa- debemos hablar del amor salvífico de Dios (cf. EG 165). Debemos comenzar 

siempre proclamando la iniciativa amorosa de Dios. Personalmente y como comunidad 

debemos dar testimonio de que creemos en ese amor y que lo experimentamos como 

fuente de vida y de esperanza. 

Ante la Mare de Déu de Gràcia 

Hoy, ante la imagen querida de la Mare de Déu de Gràcia, podríamos pedirle no que 

nos otorgue muchas gracias o favores, sino que nos conceda, antes que nada, recibir la 

gracia de Dios, como hizo ella,  y convertirnos así en pregoneros del Evangelio de la 

gracia.  


